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TERE TULEMAST KLAASIPEALINNA!
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Kehtna valla vapi ja lipu kavand

Vapi heraldiline kirjeldus e. blasoneering:

 Kaldjaotatud kilbi sinisel väljal hõbedane leekidega karikas, hõbedasel väljal must ronk.

Vapi seletuskiri:

Võrdsete osapooltena liitunud valdade järjepidevusest tulenevalt on vapil karikas ja ronk. Leegiga karikas 

sümboliseerib piirkonna klaasitööstuseid läbi aegade. Leek on ka kodukolde ja valla elujõu sümboliks. 

Sinine värv viitab kõnnumaa järvedele, jõgedele, laugastele.

 Ronk on valla elujõu, pikaealisuse ja väärtushinnangute sümboliks, sest kaaren kehastab häid mõtteid ja 

mõttetegevust, arukust ja tarkust, ettenägelikkust ja mälu, inspiratsiooni ja poeesiat. Need omadused on 

vajalikud ka koolihariduse ja kutseoskuste omandamisel valla erinevates haridusasutustes. Kehtna 

kaaren sümboliseerib põllumajandustegevuse püsimist vallas. Võimu sümbolina hoiab ja kaitseb ronk 

väliste mõjutuste eest kohalikku kogukonda tema tegevuses oma elu korraldamisel ning valvab ja hoiab 

silma peal piirkonna rahumeelsel arengul.
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Raplamaa 
noorte ühislaager 2017 
„Üle piiri“                lk 3

Kaks sauna ehk 
suvi tuli koos 
JIMiga        lk 3

Alanud õppeaasta toob 
meie kooli taas palju uut. 
Pisut muutus meie õpeta-
jate koosseis: sellest õp-
peaastast alustab meil uus 
kunstiõpetaja Piret Meos, 
kelle avar kunstimeel ja sii-
ras rõõmsameelsus haarab 
loodetavasti kaasa kogu 
koolipere.

Sel sügisel algavad ka 
koolihoone renoveerimis-
tööd: ehitatakse uus peasis-
sekäik, korrastatakse katus 
ja koolimaja soojustatakse. 
Õppetööd see otseselt ei to-

hiks häirida, küll aga toob 
see kooliellu kaasa elevust, 
loodetavasti ka vastutus-
tundlikku suhtumist. 

Kui möödunud õppeaas-
tast jätsime hüvasti õppevee-
randitega ja läksime üle kol-
mele trimestrile, siis nüüd ei 
hinnata enam numbriliselt 
I klassi ja õpilaste rõõmuks 
on õppeaastas edaspidi viis 
vaheaega. 2017/2018. õp-
peaasta koolivaheajad on 
järgmised: 1) sügisvaheaeg –  
21. oktoober 2017 kuni 29. 
oktoober 2017; 2) jõuluva-

heaeg – 23. detsember 2017 
kuni 7. jaanuar 2018; 3) tal-
vevaheaeg – 24. veebruar 
2018 kuni 4. märts 2018; 4) 
kevadvaheaeg – 25. aprill 
2018 kuni 1. mai 2018; 5) 
suvevaheaeg (v.a lõpuklas-
sid) – 9. juuni 2018 kuni 31. 
august 2018. 

Käesolevat õppeaastat 
alustas meie koolis 100 õpi-
last, I klassi tuli neist 7. Õpe-
tajaid ja koolipersonali on 
tänavu kokku 34 inimest.

Aet-Triin Vasnu
Järvakandi Kooli direktor

Algas uus õppeaasta

11.–13. augustini oli Järva-
kandi taas rahvarohke: joosti 
arvult juba kuues Igamehe 
maraton ja toimusid ühek-
sandad Järvakandi päevad, 
mis  seekord olid ühendatud 
Rapla kihelkonnapäevade 
tähistamisega. 

Et meie kodualev on end 
määratlenud klaasipealin-
nana, siis on iseenesest-
mõistetav, et ka Järvakandi 
päevade üheks siduvaks 
teemaks oli klaas: pidulikul 
avaüritusel pühitseti kul-
tuurihalli naabruses valla 
lipuväljakul ilutsev klaasi-
puu ja tunnustati kaunima-
te koduaedade omanikke  
(muu hulgas lähtuti ees-
märgist leida ja tunnustada 
Järvakandi ilusaid klaasi 
abil  kujundatud aedu ja põ-
nevaid ideid seal klaasi ka-
sutamiseks); teisel päeval 
toimus kultuurihallis jutu-
tuba Järvakandi klaasi- ja 
ajaloost; avatud olid klaa-
simuuseum ja klaasikoda. 
Tähendusrikas on ehk see-
gi, et Igamehe maratoni 
võitjameened olid klaasist 
ja valmistatud kohaliku 
meistri Eero Vaikre poolt.  

Reedeõhtusel pidulikul 
avaüritusel ütlesid tervitus-
sõnu EELK-i Rapla ja Jär-
vakandi koguduse õpetaja 
Mihkel Kukk, maavanem 
Tõnis Blank, Järvakandi val-

lavanem Mart Järvik, Rapla 
vallavanem Kalle Toomet 
ning Kehtna valla haridus– 
ja kultuurinõunik Kristiine 
Vahtramäe. 

Seejärel tunnustati kon-
kursi „Järvakandi kauneim 
koduaed“ võitjaid, kes sel-
gitati välja neljas kategoo-
rias: klaasipealinna kauneim 
koduaed (terviklik mõju, 
heakord, haljastus) – Iris 
ja Väino Rajasaare; stiil-
ne klaasikasutamine aias 
(idee originaalsus ja sobivus 
keskkonda) – Silvi Võigas; 
vapustav klaasielamus aias 
(idee originaalsus) – Eha 
Võrk ja Andres Judakov;  
publiku lemmikaed – Sir-
je Mast. Žürii liikme Kaja 
Vaikre sõnul oli valikut te-
ha väga raske: „Järvakandis 
on väga palju kauneid aedu. 
Kahjuks ei olnud kõiki õigel 
ajal kodus ja mõnelt ei saa-
nud paraku ka luba pildista-
miseks ning osalemiseks. 

Klaasipealinnas on palju 
leidlikke inimesi, armsaid 
nurgakesi ja ääretult palju 
toredaid ideid, mis on läh-
tunud isiklikest vajadustest 
ning võimalustest. Kurb, et 
ei õnnestunud ühtki pree-
miat juurde tekitada. Väikes-
tele aedadele ja aiamaadele 
peab järgmisel korral kind-
lasti oma nišš olema.“ Suure 
aplausi teenis auhindamisel 

ka Mart Järvik, kelle kujun-
datud ja omatehtud klaasi-
puu pühitses M. Kukk.

Puhkpillimuusikat esitas 
pasunakoor, piduliku ava-
ürituse ava- ja lõpulaulud 
kõlasid Eha Sepa ja Kadrin 
Karro-Tagapere esituses. Pä-
rast avatseremooniat liiguti 
kultuurihalli juurest Pau-
luse kirikusse, kus toimus 
kontsert ,,Ma annan oma 
südame“, kus astusid üles 
Lea Gabral (sopran) ja Külli 
Erikson (orel) ning millega 
ühtlasi tähistati ka 500 aasta 
möödumist reformatsioonist 
ja luterliku koraali loomi-
sest. Kirikuesisel haljasalal 
oli avatud Cinema Cafe vä-
likohvik.

Väga sisutihedaks ku-
junes laupäevane ürituste-
programm. Igamehe mara-
toni esimesed startijad lasti 

erandkorras rajale juba kell 
10, põhihulk osalejaid (nen-
de seas ka president Kersti 
Kaljulaid) alustas siiski kell 
11. Sisuliselt kogu päeva 
hõlmanud jooksuüritus ku-
junes taas omamoodi rahva-
peoks, kus üheks keskseks 
tegelaseks oli jooksjaid raja 
ääres ergutav, jootev ja toi-
tev järvakandilane.

Kultuurihalli juures oli 
hommikust peale võimalik 
kogeda tõsist laadamelu: 
ostlejate rõõmuks oli püsti 
ligi kolmkümmend kauba-
letti, väiksemaid laadakülas-
tajaid lõbustasid Piilupardi 
Mängutuba ja Pipi Pikksukk, 
rõõmu pakkusid näomaalin-
gud ja suur batuut, osaleda 
sai ka klaasimaali töötoas. 
Laadalistele pakkusid keha-
kinnitust perekond Võrgu 
kodukohvik, kohvik Kuum, 

ANK-i infokohvik ja toidu-
telgid.

Pärastlõunal olid ajaloo-
huvilised oodatud kultuu-
rihalli väikesesse saali, kus 
põhjaliku Järvakandi ko-
duloo teemalise esitluse oli 
ette valmistanud Asta Paes-
te. Seejärel said soovijad 
harrastusgiidiks kehastunud 
Mart Järviku saatel tutvuda 
alevi huvitavamate paika-
dega.  

Õhtupoolse kultuuriprog-
rammi sisustasid Rapla ki-
helkonna valdade tantsurüh-
mad, kooliansambel Welled 
ja üle Eesti tuntud muusi-
kakollektiiv Shanon. Para-
ku rikkus õhtu Järvakandit 
tabanud äikesetorm, mille 
tõttu jäi plaanitust oluliselt 
lühemaks nii Shanoni kui ka 
Wellede esinemine ja soo-
tuks toimumata DJ kavanda-

tud etteaste.
Muudatusi toimus ka 

pühapäevases programmis. 
Kuigi algselt välja reklaami-
tud vabaõhuetenduse „Meil 
Jerwacantos“ asemel eten-
dati Kandi Kohtlaste poolt 
O. Lutsu lühinäidend „Pä-
rijad“, sai näitetrupp siiski 
sooja publikuaplausi. 

Kihelkonnapäevi kokku 
võttes peatus oma sõnavõ-
tus etenduse sisul ka Mihkel 
Kukk, märkides, et antud 
temaatika on aktuaalne ka 
tänapäeval. Järvakandi päe-
vadest ja Rapla kihelkonna-
päevadest tegid kokkuvõtte 
kultuurihalli perenaine Tiia 
Hansar ja vallavanem Mart 
Järvik. Jagati tänukirju ja 
seejärel mindi üheskoos lan-
getama valla lippu – seda ju-
ba taas vihmasajus.

JK

1. klass õppeaasta avaaktusel. Vasakult: klassijuhataja Anu-Marii Kask, Gerda-Luisa 
Pärnpuu, Ken-Eric Vessik, Keitlin Väli, Daniela Bažanov, Reimo Botnik, Keneli Mets, 
Sten Kaal Heivi Äärma

Järvakandi päevad olid seekord 
ühendatud kihelkonnapäevadega

„Klaasipealinna kauneim koduaed“ võitjad Iris ja Väino 
Rajasaare 2x Aleksander Kuruson

Järvakandi päevade avatseremoonial püüdis pilke omapä-
rane klaasipuu
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Väljaandja Järvakandi Vallavalitsus 
Järvakandi, Tallinna mnt 17 
Toimetaja Jaanus Randla; tel 489 4710
e-post: kaja@jarvakandi.ee
Trükk: Kuma trükikoda

VOLIKOGU
Järvakandi vallavolikogu pidas oma eelviimase korralise is-
tungi 30. augustil. 11 volikoguliikmest oli kohal 8, puudusid 
Enno Alliksaar, Riigo Radik ja Raul Kivilo. 
Rapla maakonna omavalitsusüksuste ühiselt täidetavate 
ülesannete täitmine

Kuulanud ära vallavanem Mart Järviku selgitused, otsus-
tas volikogu seoses maavalitsuste tegevuse lõppemisega anda 
Rapla maakonna omavalitsusüksuste ühiseks täitmiseks mää-
ratud ülesanded alates 1. jaanuarist 2018. a Raplamaa Oma-
valitsuste Liidule. Ülesanded puudutavad järgmisi valdkondi: 
maakonna arengu kavandamine ja suunamine, rahvatervis ja 
maakonna turvalisus ning kultuuri- ja hariduskorraldus.
Kinnitus projekti „Järvakandi tööstuspargi arendami-
ne“ eesmärkide saavutamise, valmiva objekti eeldatava 
funktsionaalsuse ning kestvuse nõude tagamise kohta

Võttes teadmiseks arendusnõunik Katrin Kuuma vastava-
sisulised selgitused, võttis volikogu vastu otsuse, mille koha-
selt kohustub vald tagama projekti eesmärkide saavutamise 
ning valmiva objekti funktsionaalsuse.

Istungi päevakorras oli ka Kehtna valla põhimääruse ja 
Järvakandi ning Kehtna osavalla põhimääruse I lugemine.

Valimised
• Elektrooniline hääletamine algab 5. oktoobril kell 9 ja lõ-
peb 11. oktoobril kell 18.
• Eelhääletamine toimub Järvakandi vallamaja I korruse saa-
lis (Tallinna mnt 17) 9.–11. oktoobrini kell 12–20.
• Valimispäeval, 15. oktoobril saab hääletada Järvakandi 
Kultuurihallis (1. Mai tn 1) kell 9–20.   
• Kodus hääletamine toimub 15. oktoobril. Suulise taotluse 
saab esitada telefoni teel valimispäeval kell 9–14. Kirjalikke 
taotlusi saab esitada kuni valimispäeva kella 14-ni.

JK

Sümboolikakomisjon pidi 
valla vapi ja lipu kujutise 
leidmiseks korraldama kon-
kursi tingimustes, kus puu-
dus riiklik juhendmaterjal. 
See dokument jõudis meieni 
01.06.2017. Korraldamisel 
olid meile abiks teiste valda-
de varasemate konkursside 
materjalid, spetsialistide soo-
vitused ja eelkõige komisjo-
ni kaasatud eksperdid, keda 
tänan komisjoni nimel veel 
kord: Tõnu Lauk, Priit He-
rodes ja Tiit Saare. Viimase 
soovituse ja selgituste põhjal 
(pärast konkursi nurjumist, 
kui olime juba ise kogunud 
teatud hulga heraldikaala-
seid teadmisi, olid teada ini-
meste arvamused ning oli 
kujunenud pilt võimalikest 
valikutest) asusime kogu-
nenud infot vapi kujutise 
leidmiseks selekteerima ja 
süstematiseerima. Tiit Saare 
soovituse sisuks oligi leida 
kohalik kunstnik ja asuda te-
maga koostöös vappi looma. 
Edasine tegevus oligi suu-
resti võimalik tänu sellele, et 
komisjoni liikmete hulgas oli 
ande ja kogemustega kunst-
nik. Samuti selle tõttu, et vii-
masel komisjoni istungil sün-
dis arutelu käigus visand, mis 
lahendas värvide probleemi. 
Nimelt ei ole üle kolme värvi 
vapil lubatud kasutada.

Viimase, 17. mai ko-
misjoniistungi tulemusena 
otsustasime, et jätkame he-

raldikareeglite paremaks 
mõistmiseks suhtlemist eks-
pertidega, et on vaja leida ühi-
nevaid valdu enim iseloomus-
tavad väärtused, samuti neid 
väljendavad vappidel kasuta-
tavad sümbolid ja värvid. Ka 
oli vaja informeerida konkur-
si, avalikustamise ja arutelu 
tulemustest juhtgruppi vasta-
valt nende soovile 23.05.2017 
Järvakandi vallamajas.

Tuginedes kolme eksper-
di hinnangule, konstateeris 
juhtgrupp konkursi nurju-
mist ja esitas äramärkimisele 
konkursil enim silma paist-
nud tööd (21, 39, 40). Võit-
jat ei saanud välja kuuluta-
da. Ka äramärgitud tööde 
vapikujutised olid valminud 
enam kui kolme värvi kaas-
abil.

Komisjoni nimel esitasi-
me juhtgrupile ülevaate meie 
tegevuse käigus toimunud 
erinevatest aruteludest ja 
arvamuste paljususest. Järg-
nevalt mõtlesime läbi, mil-
lised võiksid olla teed, mida 
mööda edasi minna. Ühtlasi 
tutvustasime juhtgrupile Tiit 
Saare selgituste põhjal koos-
tatud esialgset visandit. Sa-
muti seda, milline võiks olla 
heraldikanõuetele vastav 
sümboolika. Selles diskus-
sioonis jõuti ekspertide ja 
rahva arvamusele tuginedes 
selleni, et sümboolikas peaks 
olema nii Järvakandi valla 
peeker kui ka Kehtna valla 

linnu kujutis. Lind võiks ol-
la ronk, mis sümboliseerib 
tarkust, kodu hoidmist jms. 
Peekri leek peaks olema lah-
tine, mitte keerdus. Linnu 
jalad ja keel peavad vasta-
valt heraldikanõuetele ole-
ma linnu värvist teist värvi 
ja jalad peavad väljendama 
liikumist. Esialgne visand 
kõigile nõuetele ei vastanud. 
Juhtgrupp andis oma otsuse-
ga sümboolikakomisjonile 
volitused ülaltoodud nõuete 
ja visandi alusel sümbooli-
kakavandi väljatöötamiseks.

Ekspertidega koostööd te-
hes ja nende arvamustest ühis-
osa leida püüdes valmiski ka-
vandivariant, mille esitasime 
juhtgrupile ja mille toome ära 
ka leheveergudel (vt kavandit 
lk 4). Kavandi esitamisega 
võib sümboolikakomisjoni 
töö lõppenuks lugeda. 

Vapipildi saamisloost
Heraldilises ideaalis 

peaks meie vapp olema püst-
jaotusega, sest ühinevat kaks 
võrdset osapoolt. Et aga nii 
ei mahu ühinevate valdade 
sümbolid võrreldavas suu-
ruses ega mõistlikus väljanä-
gemises (vapi pinnad peavad 
olema normaalselt täidetud) 
vapi kilbile, tõdesid eksper-
did, et antud juhul on mõist-
likum kasutada kaldjaotust. 
Seega esimesel väljal on 
karikas leegiga ja teisel lind. 
(Mitteheraldiliselt lisaksin, 
et lind vaatab kenasti väl-
japoole avarustesse, ei kõr-
veta leegiga oma nokka ja 
leek omakorda kaitseb ning 
soojendab linnu seljatagust. 
Mõlemad sümbolid on vää-

rikad ja iseseisvad, ometi aga 
koostöös ja koosolemises). 
Heraldikute sõnul oli uue 
vapi leidmisel peamiseks 
raskuspunktiks ühinevate 
valdade vappide täiesti eri-
nevad stiilid ja värvilahen-
dused. Ka konkurss näitas, 
et ei suudetud kahe ühineva 
„pere märke“ ehk sümboleid 
nõuetekohaselt kokku panna 
ning tihti esines sümboleid, 
mille tähendust teadis vaid 
kavandi esitaja.

Et internetiavarustest 
leidsime riikide omava-
litsuste ja muude vappide 
hulgast äratuntavalt pool 
Järvakandi tänast vappi ja 
arvukalt vareseid, millest 
mõni oli üsna Kehtna varese 
sarnane, siis nüüd uut vappi 
luues otsustasime juba eos 
vältida, et keegi võiks kaht-
lustada kopeerimist. Uus 
vapp peab olema meie valla-
le ainuomane ja originaalne 
ning järjepidevusest kantud. 
Linnu kujutis on uuel vapi-
kavandil üldiselt zooloogi-
line, kuid heraldika reeglite 
järgi on lind liikumises ja 
kahevärviline. Püüdsime 
vältida heraldilist linnukuju, 
mille puhul on raske vältida 
võimalikku tragikoomilist 
väljanägemist. Linnu kujuta-
mise stiili osas läksid heral-
dikute eelistused küll lahku, 
kuid praegu pildil olev kuju-
tis on siiski reeglitekohane. 

Blasoneeringu järgi peab 
olema võimalik vapi pil-
ti seda nägemata taastada. 
Proovige seda teha! Üldpil-
dis peaks see õnnestuma. 
Blasoneeringut alustatakse 
esimeselt väljalt. Seletuskir-

jas üritasime vältida kõike 
seda, mis on seotud ebausu, 
halvaendelise maagia ning 
muude väljamõeldistega, 
mida erinevates kultuurides 
eri ajastutel on erinevate-
le loomadele ja lindudele 
omistatud. Üks fauna esin-
daja on hea ja teine halb? 
Ühega hirmutatakse lapsi 
ja teist kiidetakse taevani? 
Kõigevägevama palge ees 
oleme kõik võrdsed nii oma 
heas kui halvas. Kui vapi 
kirjeldus on (minu meelest) 
veidi nagu muinasjutt (and-
ku tõsimeelne lugeja siin 
mulle andeks), siis olgu see 
vähemalt ilus ja positiivne. 
Seletuskirja koostamisel tuli 
aga siiski kasutada sümboo-
likaalast kirjandust ja olla 
samal ajal heauskne.   

 Miks leek ei ole punane? 
Selle küsimuse peale rahus-
tati mind, öeldes, et vapp ei 
ole nagu realistlik sügisene 
värvikirev õlimaal, vaid sel-
lel on sümbolid: karikas on 
näha, leek on näha ja sellega 
on küsimus lahendatud. Jäin 
siis minagi selliselt mõtlema 
... ja olen tänaseks sellega 
harjunud. Kui kolm värvi, 
siis kolm värvi. Tulikuuma 
leegi tipuosa ongi tegelikku-
ses hõbedane.

 Jätkan siin Tõnu Laugu 
mõtteteraga: „Lendab vares 
meie vallast jäädavalt ära 
– ei juhtu meie inimestega 
midagi, „lendavad“ aga kool 
või klaasitehas, on kohalikus 
elus kohe kuri karjas.“ Siit 
edasi on võimalus järeldusi 
teha, mis ikkagi on meie val-
la inimestele eksistentsiaal-
selt oluline ja mida vapil 

kujutada, mida mitte. Seega 
jääb üle soovida Järvakandi 
klaasitööstusele ja Kehtna 
ametikoolile pikka iga. Sa-
muti meie valla koolidele ja 
tööstustele üldiselt.

 Kui rääkida varesest üle-
üldse, siis meile kättejuhtu-
nud heraldikaraamatutes ei 
leia tema seotust haridusega 
vms. Hallvarest (keda vappi-
del kujutatakse ka mustana) 
leiab koos varblastega ini-
meste ja koduste pudulojuste 
järelt toidupalasid näppa-
mast, künnivares on kitsalt 
põllulind. Nii jäigi sõelale 
paljude tugevate omadus-
tega (heraldilises mõttes) 
kõnnumaa lind ronk. Loo-
duslikus mõttes elame kõn-
numaal, kuhu oleme rajanud 
oma talud, külad, asulad 
koolide ja tööstustega. Vapil 
kujutatakse siiski inimese ja 
inimtegevusega seotud süm-
boleid.  Järvakandi vapil on 
leegiga karikas, Kehtna va-
pil must lind. Seda järjepide-
vust muuta ei saa. Nagu ütles 
Priit Herodes: „Vapp ei ole 
moekaup, mida teatud aja ta-
gant uuendatakse.“ Kõigest 
sellest ja paljust muustki 
johtuvast on liitunud osa-
valdade ühisel vapikavandil 
järjepidevusest tulenevad 
sümbolid. Esimesel väljal 
on heraldilises mõttes suhte-
liselt noor ja uus, teisel aga 
aastatuhandeid tuntud tugev 
sümbol. Ja nagu ütles üks 
sümboolikakomisjoni liik-
metest: „Suured sümbolid 
nõuavad suuri tegijaid.“

Allan Kima
sümboolikakomisjoni 
esimehe kohusetäitja

Sümboolikakomisjonist

6. mail kuulutati Eesti 
Vabariik 100 programmi 
raames välja üle-eestiline 
noortekeskuste ühisettevõt-
mine „Kas hundil on pojad 
või kutsikad?“. Eesmärk 
oli tuua loodusesse või-
malikult palju noori ning  
läbida poole aasta jooksul 
kaks RMK matkarada. Jär-
vakandi Avatud Noortekes-
kuse rahvas otsustas selle 
projektiga ühineda. Kokku 
korraldasime kolm erinevat 
ettevõtmist.

Alustasime juba varem. 
29. aprillil sai 15 laagrilist 
teadmisi ellujäämisest met-
sas. Tõdeti, et sarnased tar-
kused oleks vajalikud igale 
seenelisele-marjulisele. 

12. mail kogunes noor-
tekeskuse juurde seitse 
kolme liikmelist võistkon-
da, et võtta osa lustakast 
matkamängust. Umbes 
kuue kilomeetrine rada 
kulges Järvakandis ja selle 
ümbruses. Lisaks lahenda-
ti kontrollpunktides mit-
mesuguseid matkamisega 

seotud ülesandeid. Kõiki 
osalejaid ootas noortekes-
kuses kringel ja morss. 
Tublimaid peeti meeles 
auhindadega ja kõik osa-
võtjad said väikese meene. 

22. augustil algas eel-
nimetatud projekti põhi-
ettevõtmine. Saime kokku 
noortekeskuses, et päriselt 
paika panna kõik matkaga 
seonduv.  Järgmisel lõunal 
jõudsid kohale vaid viis 
vaprat. 

Mitmed  lõid põnnama, 
sest ees seisis planeeritult 
u 14 kilomeetri pikkune 
rännak. Vaatasime üle kaa-
savõetud varustuse, sõime 
kõhud täis, et matkal ram-
mu jätkuks, ja peagi sõit-
sime bussiga RMK matka-
raja Mukri lõkkeplatsile. 
Esialgu kulges kõik kenas-
ti, kuid olles veidi üle poo-
le rajast läbinud, leidsime, 
et oleme eksinud. Kuidas 
see sai väga hästi tähista-
tud rajal juhtuda, jääbki 
mõistatuseks. Tegelikult 
lisas väike apsakas meie 

retkele hoopiski põnevust. 
Mõnda aega seiklesime, 
ekslesime mööda raskesti 
läbitavaid metsaradasid ja 
heinamaid. 

Tänu kaasas olnud kom-
passile ja kaugemal paist-
vale raudteele jõudsime 
lõpuks õigele rajale välja. 
Edasine oli juba lihtne ja 
jõudsime kenasti Tillnii-
du lõkkeplatsile, kus meid 
ootasid Raikküla ANK-i 
noored koos oma juhi He-
leniga. Nemad alustasid 
oma matka Paluküla hiie-
mäelt. Selgus, et neilgi oli 
õnnestunud puusse panna, 
st ära eksida. Õhtu jätkus  
mõnusa istumisega lõkke 
ääres koos väga maits-
va samas keedetud borši 
söömisega ja huvitava ju-
tu kuulamisega. Meile oli 
külla tulnud matka-ja loo-
dusemees Romet Vaino, 
kes rääkis meile palju hu-
vitavat metsa, puude hin-
geelu ja pimedas liikumise 
kohta. Proovisime koos te-
maga hämaras liikumist ja 

ümbruse tajumist. Õhtu lõ-
petas vorstikeste ja vahu-
kommide grillimine. Juba 
poole kaheteistkümne ajal 
olid noored nii väsinud, et 
pugesid meelsasti telki ja 
peagi kostis mõnusat no-
rinat. Järgmisel hommikul 
sõime putru, pakkisime 
asjad ning sõitsime tagasi. 
Noortekeskuses võtsime 
n-ö otsad kokku ja lõpe-
tasime oma toreda laagri. 
Sõime torti ja iga osavõt-
ja sai mälestuseks väikese 
meene, mida on vaja järg-
misele matkale minnes. 

Suur tänu kõigile, kes 
osalesid selles ettevõt-
mises: Janeli Albri, Berit 
Haas, Markus Sepp, Rauno 
Nuija ja Kevin Viktor Be-
resnev. Samuti tänan teid, 
Merike Rego, Rita Mere-
kivi, Katrin Jõgi, Andrus 
Pajumäe, Linda Erm, Kris-
ta Heinleht, Reigo Tamm, 
Martin Voog jpt. 

Kohtumiseni uutel mat-
karadadel! 

Rea Uueni

Kas hundil on pojad või kutsikad?
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Tänavune suvi sattus täpselt 
augusti teise laupäeva peale, 
kui joosti VI Järvakandi Iga-
mehe maraton. Et samal nä-
dalavahetusel olid ka Järva-
kandi ja kihelkonna päevade 
üritused, siis oli pisike kar-
tus, et kas need kenasti kok-
ku passivad ja kas mõlemale 
poole ka rahvast jätkub. Et 
eeltöö oli korralikult tehtud, 
siis passis ja jätkus.

12. augusti hommikul 
oli maratonialal sagimist 
juba varakult ja kell 10 läk-
sid jooksu starti esimesed 
julged, registreerimistelgis 
jätkus aga tegemist kõvas-
ti ja ilm tundus veel igati 
jooksusõbralik. Kell 10.45 
olid kõik jooksjad stardi-
koridoris, et juba osa saada 
autasustamisest – on tradit-
siooniks saanud, et stardi 
eel loositakse osalejatele 
rida väärt auhindu (seekord 
kolmteist). Seejärel toimus 
midagi rahvatantsu ja ma-
ratoni finišijoone ületamise 
imitatsiooni vahepealset, aga 
Wellod andsid endast kõik ja 
tänavad Eha, tänu kellele sai 
etteaste sisse ka rahvatantsu-
jooni.

 Kell 11 andis raketipüs-
tol lähte kõigile oma ma-
ratoniks. Stardijoonel oli 
väärikaid jooksjaid kõrvuti 
päris noortega ja mõned tu-
levikujooksjad lausa kärus. 
Stardis oli ka  brigaadikind-
ral-jooksusõber Wello Mar-
tin Herem, kes oli Järvakanti 
kutsunud ühe teise jooksu-
sõbra, Kersti Kaljulaidi, kes 
jooksust vabal ajal on ametis 
Kadrioru lossis. Kuigi jook-
suhuviline, siis ajalooüriku-
tesse läheb ikka, et Igamehe 
maratoni stardis oli Eesti 
Vabariigi president – ja tore 
on. Rajal sai näha ka polit-
seivormis liikujaid (nemad 
ei olnud koos presidendiga), 
kellest teatud maa kaugusel 
lidusid triibulistes kostüümi-
des liikujad ja muidugi Tanel 
oma pommiarsenaliga. Kui-
gi üritus on kujunenud juba 
kergelt rahvusvaheliseks, 
on kõige olulisem, et aasta-
aastalt leiab dressid-tossud 
sel päeval üles ikka rohkem 

omakandiinimesi – neid oli 
sel korral juba meeldivalt 
palju. 

Kui stardis näitas kraadi-
klaas 22 kraadi ja esimeste 
ringide põhjal ei paistnud ku-
sagilt, et saun avatakse juba 
enne ühte (13.00 avati kõigile 
tasuta alevisaun – suur tänu 
jooksjate nimel). Kui aga 
jooksu kolmandal tunnil ter-
momeetri näit kolmekümnele 
lähenes, oli võistlus saanud 
hoopis teise iseloomu ja siin 
tulid mängu jooksjate pääs-
teinglid.  Nii ei saa üle ega 
ümber alevirahvast ja nen-
dest imelistest „tanklatest“ 
raja ääres, kus söögi ja joogi 
kõrvale pakuti tantsu, laulu, 
lohutust, tunnustust, külma 
vett ja veel midagi, mis an-
dis jõudu liikuda järgmises-
se punkti. See „laulupidu“ 
ei jäänud märkamata ja see 
info viidi siit külast ka laia 
maailma. Põllu tänava toe-
tuspunkt, mis seni tuntud kui 
Munapunkt, oli sel korral ka 
väga kultuuriküllane (kui-
gi ei puudunud ka muna ja 
võrratu mustikakissell) ja sai 
ehk teenitultki kõige rohkem 
tähelepanu. Sügav kummar-
dus ja miljon tänu ka teiste-
le: Kurisoo jahutus, Reena 
joogipunkt, Riho vee ja muu 
punkt, Avo võrratu kurgivee 
punkt, Aliisi ergutus-toitlus-
tus, Priidu a-la kaart + külm 
jäävee punkt, loomulikult ka 
ametlik Männade majanda-
tud toitlustuspunkt (nimed ei 
ole ametlikud, vaid kujune-
nud jooksja peas jooksu käi-
gus) ja kõik ergutuspunktid ... 
AITÄH!!!

Natuke jooksust ka arvu-
de keeles ja sportliku poole 

pealt. Ametlikult sai tule-
muse kirja 180 spordisõpra, 
kellest 39 läbisid maratoni ja 
42 poolmaratoni (21,1 km) 
või rohkem – POLE PAHA. 
Rein Pärn läbis 364. ja Leili 
Pärn 218. maratoni. Wello-
dest jooksid oma 59. marato-
ni Erki ja Martin, Margusel 
oli ümmargune 50 ja Mare-
kil kobe 35.        

Ilm seekord rekordeid ei 
soosinud ja JIM VI mara-
toni esikolmik meeste osas 
oli järgmine: I Allan-Pee-
ter Jaaska (Stamina SK, 
3:10.21), II Igor Ignaten-
ko (3:21.47) ja III Erkki 
Etverk (SK Metsasõbrad, 
3:23.57). Naiste esikolmik: 
I Ulvi Lond  (4:27.17), II 
Anu Lillemägi (5:12.56) ja 
III Annika Pang (5:16.12). 
Kolmandat aastat selgusid 
ka Raplamaa meistrid ja 
maakonna teiste piirkondade 
leige osaluse tõttu kujunes 
võistlus ka seekord rohkem 
Wellode siseasjaks: I Janno 
Juhkov (Järvakandi Wellod, 
3:58.03), II Lauri Preimann 
(Järvakandi, 3:59.20) ja III 
Marek Varblane (Järvakandi 
Wellod, 4:12.57). Naistest 
oli sel korral ainuke julge 
Anu Lillemägi (Hõreda), 

kes sellest hoolimata ikkagi 
maakonna meistriks krooni-
ti. Kersti Kaljulaid tegi Jär-
vakandile peale viis ringi ja 
sai poolmaratoni ajaks igati 
korraliku 1:54.20, pärast mi-
da siirdus alevi sauna ja sealt 
juba riiki juhtima.

Järvakandi Wellod täna-
vad kõiki vabatahtlikke abi-
lisi, ilma kelleta seda jooksu-
pidu ei oleks: Toidutare (kes 
meid toitis-kattis), Järvakan-
di vald (sauna ja tegevus-
toetuse eest), Wesico (kind-
lustas võitjatele auhinnad), 
Raplamaa Spordiliit (kind-
lustas maakonna MV-d), 
Rapla TÜ (aitas katta jooks-
jate toidulauda). 

JIM VII on juba 
11.08.2018. Rajal näeme!

Sügishooajal on kooli-
noortel veel mitmeid maa-
kondlikke võistlusi ja 23. 
septembril koguneme taas 
heiteplatsidele, et end heide-
te mitmevõistluses proovile 
panna. Lisaks on kavas ka 
noormeeste (kuni 18a) kau-
gushüpe Kalev Puri rändka-
rikale ja kettaheide (2 kg) 
Oliver Puri rändkarikale. 

Jälgi reklaami ja ole ko-
hal. 

Margus Sepp

Kaks sauna ehk suvi tuli koos 
JIMiga

Raplamaa noorte 
ühislaager 2017 „Üle piiri“
6. augusti hommik tõi Saue vallas asuvasse Endla tallu 
kokku sadakond Raplamaa noort – kõik valmis mõnusaks 
teiseks Raplamaa noorte ühislaagriks, mida korraldavad 
Raplamaa noored ja noorsootöötajad üheskoos. Ka sel 
korral olime planeerimist alustanud mitu kuud varem, 
sest kogu protsess võtab omajagu aega ja tahame kõigile 
soovijatele pakkuda parimat elamust võimalikult tasku-
kohase osalustasu eest. Varakult alustades see ka õnnes-
tus, sest noori oli laagrisse kokku tulnud kõigist kümnest 
vallast. 

Esimene päev ehmatas meid kõiki, sest vihm tuli just 
siis, kui leidsime, et oleks aeg telgid üles panna. Vaprad 
noored jooksid kottidega varju alla ja kuival hetkel saime 
telgid ilma trotsides üles. Päev möödus harjudes ja üks-
teisega tuttavaks saades: mängisime, laulsime, jagasime 
end gruppidesse. Esimese päeva seiklused möödas, tuli 
järgmistel päevadel meile palju külalisi, kes kõik andsid 
edasi noortele oma teadmisi ja kogemusi. Roald Johann-
son rääkis huvitavaid lugusid oma telekarjäärist, Kalle 
Kõiv õpetas lavalist võitluskunsti, Politsei- ja Piirivalve-
amet tutvustas oma tööd ning MTÜ-ga Mondo rääkisime 
maailmaharidusest. Lisaks saime tutvuda Eestis leiutatud 
spordiala kiikinguga, õppisime ettevõtlikkust laagriturul, 
möllasime pushball'iga, kandsime moeshow'l uhkeid rii-
deid, laulsime playback'il, mängisime meeskonnamänge, 
voolisime savist, esinesime talendivoorus, tegime per-
sonaalseid rinnamärke, meisterdasime nahast käepae-
lu ja tantsisime diskol. Laagri viimase õhtu lõpetasime 
tuleshow'ga. Nende tegevuste vahele mahtus tänu päike-
sele, mis tuli meid laagri kolmandal päeval väga palavalt 
tervitama, ära veel ujumine ja suur veesõda.  Kuue päeva 
sisse jäi väga palju uusi kogemusi, sõpru, nalja, sünnipäe-
valapsi nii noorsootöötajate, vabatahtlike kui ka noorte 
seast, naeru ja avastamist. 

Me täname Raplamaa noorte ühislaagrisse 2017 pa-
nustamise eest teid Raplamaa Omavalitsuste Liit, Eesti 
Noorsootöö Keskus, Balbiino AS, Balsnack International 
Holding, FCR Media AS, Rõngu Mahl AS, Vembu-Tem-
bumaa, Saku Õlletehase AS, Saidafarm OÜ, Tartu Mill 
AS, Osvald Catering OÜ ja Endla Turismitalu OÜ. Tänu 
teile sai Raplamaa noorte ühislaager 2017 olla noortele 
just nii tore ja vahva, nagu ta oli!

Südamest täname kõiki noori, kes laagrisse tulid ja sel-
le ägedaks tegid! Aitäh toetavatele lastevanematele! Suur 
tänu kõigile vabatahtlikele ja noorsootöötajatele, kes pa-
nustasid sellesse laagrisse!

Raplamaa Noorte Ühislaagri 2017 tiim

9. mail toimus Miku kohvi-
kus oktoobris alanud mälu-
mängu Järvakandi Kilb 31. 
hooaja lõppmäng. 

Kolmkümmend aastat 
loetakse üheks inimpõlveks 
ja nii kaua on kestnud Järva-
kandi kandi mälumäng. Tu-
letasime Anatoliga meelde 
meie isikutunnistustes kir-
jutatud sünniaastat ja otsus-
tasime panna 31. hooajaga 
punkti mälumängudele ning 
lugeda toimunu ajalooks.  
Teine põhjus – haldusreform 

kustutab 15. oktoobril  sellel 
aastal Järvakandi valla Ees-
ti administratiivkaardilt ja 
koos vallaga kustutab tuled 
ka Järvakandi Kilb.                                                          

31. hooaja tulemused:                                                                                                                                
I koht Piiritagused: 
Rein Kaasik, Tiiu Ohov, 
Tiit Teder ning Ka-
trin ja Raivo Vahemets;                                                                  
II koht Raikküla: Ester Luik, 
Erik Oganjan, Andrus Pajo, 
Andres Türk ja Reet Saar;                                                                                                                     
III koht Wellod: Martin 
Herem, Meelis Kiisk, Erki 

Lillemägi, Jaanus Randla ja 
Margus Sepp.

Ka seekord said kõigi viie 
osalenud võistkonna liikmed 
auhinnaraamatud, mis olid 
võetud allakirjutanu raama-
turiiulilt. Nende valimist 
alustasid loomulikult võitjad. 
Piiritaguste võistkond üllatas 
omapoolsete meenetega žü-
riiliikmetele. Siinkirjutajale 
jääb mälestuseks ehtne tüki-
ke Berliini müürist. 

Küsimusi koostasin koos 
Anatoli Riippineniga. Selle 

eest, et kõik punktid täpselt 
kirja pandud saaks, hoolitses 
Selma Ustav, kahes män-
gus ka Rea Uueni. Täname 
Mikku ja tema kohvikupe-
ret suurepärase õhtusöögi ja 
loomulikult kõigi kaheksa 
mängu jooksul meeldiva tee-
nindamise eest.

Staažikamatest mälu-
mänguritest tuleks nimetada 
eelkõige Ester Luike ja Reet 
Saart.  Neist ei jää palju alla ka 
Jaanus Randla ja varem män-
gurina, kuid viimastel aastatel 

korraldamisel abikäe ulatanud 
Anatoli Riippinen. Mälestus-
tesse on jäänud ka mitmed 
igaviku teedele saadetud mä-
lumängurid ja meie abilised.

Lõpetuseks. Möödunud 
kolmekümne ühest aastast 
kokkuvõtet tehes arvan, et 
olen koostanud umbes 6200 
küsimust, nendest u 80% 
põhineb kirjasõnal, ülejää-
nud raadiol, televisioonil ja 
aktuaalsetel päevateema-
del. Olen  püüdnud hoiduda 
spordiküsimuste koostami-

sest. Need oli esitanud va-
rem enamasti Oliver Puri, 
viimastel aastatel Anatoli 
Riippinen. Minu kõrval 
žüriilauas istus pikka ae-
ga Hans Äärma. Mulle on 
andnud mälumängude kor-
raldamine palju meeldivaid 
emotsioone. Tahan veel kord 
tänada kõiki, kes on läbi ae-
gade aidanud neid korralda-
da, ja loodan, et ka osavõt-
jatele jäävad koos veedetud 
ajast head mälestused.

Enno Alliksaar

Järvakandi Kilb 31 – ühe ajastu lõpp

Laagrilised Erakogu

Wellod tantsunumbrit tegemas 2x Sandra Herem

President jooksurajal
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vallakodanikud

Ignacy Jakubaszko
3. august 2017

Eliise Reinaru
20. august 2017

90
Liidia Kangonen

85
Helvi Maalik

80
Asta Jõgi
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Evi Piirimaa
Tiit Lehtsalu

Arvo Mustallikas

Veera Smirnova
28.04.1930–23.07.2017

Ülo Pruus
22.05.1935–6.08.2017

Asta Kaal
4.03.1928–23.08.2017

Aili Riipulk
20.09.1931–18.08.2017

Jumalateenistused EELK Järvakandi Pauluse kirikus
• Pühapäeval, 17. septembril kell 15 
 armulauaga jumalateenistus
• Pühapäeval, 1. oktoobril kell 15 
 lõikustänupüha jumalateenistus, laulab koguduse ansambel 
• Pühapäeval, 15. oktoobril kell 15 
 armulauaga jumalateenistus – 500 aastat reformatsioonist 
• Pühapäeval, 5. novembril kell 15 
 jumalateenistus 
• Pühapäeval, 19. novembril kell 15 
 kirikuaasta lõpu armulauaga jumalateenistus

Kogudust teenivad  õpetaja Mihkel Kukk (tel 486 8144, 5565 0722)
  õpetaja emeeritus Kalju Kukk (tel 487 7326)

Juubeliaasta!              Oktoobris on algamas 10. joogahooaeg Järvakandis!
• 3. oktoobril kell 18.00–19.30 UUS alustajate grupp
   Esimene näidistund TASUTA!
• 3. oktoobril kell 19.30 – 21.00 edasijõudnute grupp
• 12. oktoobril kell 12.00 ootan eakaid joogatajaid
• Oktoobri teises pooles alustan ka selja teraapiliste harjutuste grupiga. 
   Kui  soovid liituda, anna palun teada, kas eelistad päevast või õhtust aega.
   
Väärikat juubelipidu peame hooaja lõppedes.
Lisainfo: 5344 8704, Kadrin
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Kehtna valla vapi ja lipu kavand

Vapi heraldiline kirjeldus e. blasoneering:

 Kaldjaotatud kilbi sinisel väljal hõbedane leekidega karikas, hõbedasel väljal must ronk.

Vapi seletuskiri:

Võrdsete osapooltena liitunud valdade järjepidevusest tulenevalt on vapil karikas ja ronk. Leegiga karikas 

sümboliseerib piirkonna klaasitööstuseid läbi aegade. Leek on ka kodukolde ja valla elujõu sümboliks. 

Sinine värv viitab kõnnumaa järvedele, jõgedele, laugastele.

 Ronk on valla elujõu, pikaealisuse ja väärtushinnangute sümboliks, sest kaaren kehastab häid mõtteid ja 

mõttetegevust, arukust ja tarkust, ettenägelikkust ja mälu, inspiratsiooni ja poeesiat. Need omadused on 

vajalikud ka koolihariduse ja kutseoskuste omandamisel valla erinevates haridusasutustes. Kehtna 

kaaren sümboliseerib põllumajandustegevuse püsimist vallas. Võimu sümbolina hoiab ja kaitseb ronk 

väliste mõjutuste eest kohalikku kogukonda tema tegevuses oma elu korraldamisel ning valvab ja hoiab 

silma peal piirkonna rahumeelsel arengul.
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 Ronk on valla elujõu, pikaealisuse ja väärtushinnangute sümboliks, sest kaaren kehastab häid mõtteid ja 

mõttetegevust, arukust ja tarkust, ettenägelikkust ja mälu, inspiratsiooni ja poeesiat. Need omadused on 

vajalikud ka koolihariduse ja kutseoskuste omandamisel valla erinevates haridusasutustes. Kehtna 

kaaren sümboliseerib põllumajandustegevuse püsimist vallas. Võimu sümbolina hoiab ja kaitseb ronk 

väliste mõjutuste eest kohalikku kogukonda tema tegevuses oma elu korraldamisel ning valvab ja hoiab 

silma peal piirkonna rahumeelsel arengul.

Muinastulede öö Sulleris
Augustikuu  viimase laupäeva õhtul süüdatakse Eesti, Soo-
me, Läti ja Rootsi rannikutel muinastuled – ühelt poolt 
meenutamaks kunagisi rannarahva märgutulesid, teisalt aga 
juhtimaks tähelepanu vajadusele kaitsta Läänemere öko-
keskkonda. Viimastel aastatel on see 1992. aastal alguse saa-
nud traditsioon jõudnud ka mõne meie siseveekogu äärde. 

Ka Järvakandi rahvas oli 26. augusti õhtul oodatud Sulleri 
puhkealale (pildil) nautimaks mõnusat õhtupoolikut õdusa muu-
sika saatel ja muinastulede paistel. Muusikalist meeleolu aitas 
luua kitarri saatel laule esitanud Veiko Siniroht, tekstikatkeid 
muinastulede traditsiooni kohta luges Rea Uueni. Päikeseloo-
jangul süttis aga väikesel Sulleri paisjärvel tõeline muinastuli, 
mis  parvel järvesilma keskele sõidutati. Lisaks kümned küün-

laleegid veepiiril 
maagilist meeleolu 
loomas ja suurem 
lõke kontserdipub-
liku selja taga sooja 
andmas.

Toreda ürituse 
korraldasid Tatjana 
Varik, Riigo Radik 
ja Mait Järvik.

JK
Riigo Radik

Järvakandi päästekomando pakub tööd PÄÄSTJALE
Töö on 24tunnistes vahetustes ja vaid 7–8 vahetust kuus 

Vajalik on keskharidus, hea füüsiline vorm, pingetaluvus, ujumisoskus 
NB! Kasuks tuleb C-kat juhilubade olemasolu

Lisainfo Marko Matson, tel 528 9261


